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АТЕСТАЦІЯ ДЕПУТАТІВ ОДЕСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ:  
ПІДСУМКИ ПЕРШОГО РОКУ ПОВНОВАЖЕНЬ

За результатами виборів 
з 64 новообраних депута-
тів 26 були депутатами по-
переднього VII скликання. 
Отже, склад ради оновле-
но на 59%.

До Одеської міської 
ради було обрано 64 де-
путати від 5 політичних пар-
тій. На першій сесії було 
сформовано 5 фрак-
цій, найчисленніша з яких 
фракція "Довіряй ділам" 
- 20 депутатів. У фракцію 
"Опозиційна платформа 
- За життя" увійшли 17 де-
путатів, у фракцію "Євро-
пейська солідарність" - 10, 
у фракцію "Слуга народу" 
- 9 депутатів. Найменша 
кількість депутатів у фрак-
ції "Партія Шарія" - шість об-
ранців. 

Депутат Іван Демченко 
("Опозиційна платформа 
- За життя") набув повно-
важень замість обраного 
Михайла Кучука, проте  
не увійшов до складу від-
повідної фракції. Обра-
ний секретарем ради Ігор 
Коваль (обраний від партії 
"Слуга народу") є позаф-
ракційним. 

Станом на липень 2022 
року фракцію політичної 
партії "Опозиційна плат-
форма - За життя" було 
ліквідовано, всі депутати 
стали позафракційними. 
Два депутати Олексій На-
гаткін та Ганна Шабанова 
були виключені з фракції 
"Партія Шарія" ще до по-
чатку повномасштабного 
вторгнення. 

КРАЩІ ДЕПУТАТИ 
ОДЕСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ 

2021 РОКУ

За результатами пер-
сонального оцінювання 
депутатів по всіх критеріях 
максимальну оцінку у "5 
балів" отримали сім депу-
татів: Олексій Асауленко, 
Олексій Єремиця, Наталія 
Жукова, Ольга Квасніць-
ка, Світлана Осауленко, 
Едуард Стась, Олег Філі-
монов.

Позитивну оцінку "4 бали" 
отримали 29 депутатів, 

оцінку у "3" бали - ще 25 
депутатів.

Два депутати отримали 
низьку оцінку "2 бали" - Ні-
кіта Авдєєв та Олександр 
Байдерін, один депутат от-
римав негативну оцінку у 
"1 бал" - Іван Демченко.

За результатами екс-
пертного опитування, що 
проводиться як альтерна-
тива об’єктивному оціню-
ванню за критеріями, най-
вищу оцінку не отримано 
жодним депутатом. 

Оцінку у “4” бали отри-
мали дев’ять депутатів: 
Олексій Асауленко, Анас-
тасія Большедворова, 
Олексій Єремиця, Наталія 
Жукова, Ольга Квасніць-
ка, Лілія Леонідова, Ва-
дим Мороховський, Петро 
Обухов, Олександр Ше-
ремет. 

На “3” бали експерти 
оцінили діяльність 37 депу-
татів, оцінку у “2” бали от-
римали 18 депутатів.

При позитивній оцінці ді-
яльності депутатів Одесь-

кої міської ради експерти 
найчастіше надавали пе-
ревагу таким критеріям як 
активність депутата в робо-
ті міської ради, відкритість 
депутата до виборців і ве-
дення прозорої діяльності, 
активність депутата в ро-
боті з виборцями (ведення 
прийому, вирішення про-
блем міста або округу). 

При негативній оцін-
ці експерти найчастіше 
звертали увагу на наявність 
інформації щодо участі 
депутата в антикорупцій-

них журналістських розслі-
дуваннях чи відомостях про 
його діяльність, що мають 
ознаки корупції, неактивну 
роботу з виборцями (ве-
дення прийому, вирішення 
проблем міста або окру-
гу) та на відсутність актив-
ності в роботі міської ради. 

Оцінка експертів також 
базувалася на інформації, 
що відома про діяльність 
депутатів. Так, 67% експер-
тів зазначили, що їм неві-
домо про діяльність трьох 
депутатів: Оксани Антоні-
шак, Володимира Іванова 
та Сергія Узунова. Ще 60% 
експертів не знають про 
діяльність депутатів Ольги 
Макогонюк, Івана Семчу-
ка та Діни Яценко. 

ВІДКРИТІСТЬ  
ТА ПРОЗОРІСТЬ

Під відкритістю мається 
перелік критеріїв, які визна-
чають доступність інфор-
мації про депутата міської 
ради, її повноту та актуаль-
ність.

По завершенню першо-
го року повноважень на 
офіційному порталі "Твій 
депутат Одеської міської 
ради" оприлюднено ін-
формацію відносно 62 
депутатів. Профілі двох де-
путатів Олексія Нагаткіна 
та Ганни Шабанової були 
видалені з порталу з неві-
домих причин. 

Повну інформацію (ві-
домості про освіту, досвід 
та місце роботи, партійну 
приналежність та фото-
картку) оприлюднено від-
носно 16 депутатів. 

Не оприлюднено жодної 
інформації відносно семи 
депутатів: Нікіта Авдєєв, 
Олександр Байдерін, Ан-
дрій Вагапов, Михайло 
Карпенчук, Олена Короб-
кова, Ольга Макогонюк, 
Сергій Шматько.

Профілі 39 депутатів міс-
тять неповну біографічну 
інформацію.

Громадська кампанія "Атестація депутатів місцевих рад" підбиває підсумки роботи за перший рік повноважень депутатів Одеської 
міської ради восьмого скликання з 25 листопада 2020 року по 1 грудня 2021 року. Атестація місцевих депутатів відбувається за критеріями 
відкритості та прозорості, доброчесності та підзвітності депутатів. Всі критерії мають законодавче підґрунтя та відповідають зобов'язанням 
депутатів, встановлених нормативно-правовими актами, а також спирається на сучасні хороші практики здійснення повноважень 
місцевими депутатами. 

продовження
на стор. 3 >>
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Інформацію про при-
йом виборців (адреса та 
контакти приймальні, гра-
фік проведення особисто-
го прийому) можна по-
бачити на персональних 
сторінках депутатського 
порталу відносно 62 депу-
татів.  Тільки відносно одно-
го депутата міської ради 
відсутня відповідна інфор-
мація. На сторінці Івана 
Демченка не оприлюд-
нено жодних відомостей 
щодо громадської при-
ймальні або засобів зв'язку 
з депутатом.

У профілях ще 10 депута-
тів оприлюднено неповну 
інформацію про прийом 
виборців. 

За результатами моніто-
рингу шляхом відвідування 
депутатських приймалень 
проведення регулярного 
особистого прийому ви-
борців (не рідше одного 
разу на місяць) не вдалося 
підтвердити лише відносно 
трьох депутатів: Нікіти Ав-
дєєва, Олександра Бай-
деріна та Івана Демченка.

У сучасному інформа-
ційному просторі потенці-
ал комунікацій через со-
ціальні мережі залишає 
далеко позаду друковані 
ЗМІ та навіть телебачення. 
Тут депутату та його вибор-
цю можна спілкуватися 
"особисто", отримати зво-
ротний зв'язок, інформу-
вати про свою діяльність та 
бути джерелом унікальних 
новин. 

Активно використову-
вали особисті профілі та 
сторінки у facebook, оп-
рилюднювали інформа-
цію про свою діяльність 
та відповідали на дописи 
користувачів 26 депутатів. 
Не використовували свої 
персональні профілі та 
сторінки у facebook для 
комунікації з виборцями 
вісім депутатів: Людмила 
Варавва, Олег Етнарович, 
Олена Зефнер, Володи-
мир Іванов, Олександр 
Матвєєв, Віктор Наумчак, 
Іван Семчук, Андрій Тер-
новський. 

Профілі Івана Демчен-
ка та Юрія Шумахера  
не вдалося ідентифікувати 
у соціальній мережі. Ольга 

Макогонюк видалила свою 
сторінку. 

ДОБРОЧЕСНІСТЬ

Під доброчесністю ма-
ється на увазі дисципліна 
виконання депутатів своїх 
обов'язків, в тому числі від-
відування засідань ради та 
постійних комісій, участь 
у розробці, обговоренні 
проєктів рішень та їх при-
йнятті під час проведення 
сесій.

Протягом першого року 
повноважень депутатів від-
булося 10 засідань сесій 
- з 24.11.2020 по 03.11.2021 
року.  

У своїй більшості депута-
ти відповідально віднесли-
ся до відвідування засідань 
ради та участі у її роботі. 
Загалом, 54 депутати були 
присутніми на 90% та біль-
ше засідань ради. 

На 80% засідань були 
присутніми сім депутатів: 
Олена Коробкова, Вадим 
Мороховський, Дар’я Ри-
бак, Олег Філімонов, Олег 
Звягін, Віктор Наумчак, 
Діна Яценко.

Юрій Шумахер відвідав 

70% засідань ради. На по-
ловині засідань (50%) був 
присутнім Віктор Баран-
ський.

Менше половини засі-
дань ради (40%) відвідала 
депутатка Олександра Ко-
вальчук, проте на це в неї 
були поважні причини осо-
бистого характеру. 

Майже половина (31)  
депутатів відвідали від 90% 
засідань постійних комісій. 

Ще 21 депутат були при-
сутніми від 60 до 90% засі-
дань комісій, членами якої 
вони є. 

Вадим Мороховський 
відвідав 48% засідань, 
Юрій Шумахер - 40%, Ілля  
Фрейман - 25%, Андрій Кіс-
ловський був присутнім  
на 11% засідань постійної 
комісій.

П'ять депутатів не входили 
до складу жодних комісій 
протягом року. Це Віктор 
Баранський, Іван Дем-
ченко, Олексій Єремиця, 
Володимир Іванов, Сергій 
Узунов. 

Постійна комісія з пи-
тань культури, туризму  
та міжнародних відносин  

у складі двох депутатів Іри-
ни Головатюк-Юзефполь-
ської та Олега Філімонова 
має менше ніж три де-
путати та більше року не 
може розпочати свою ро-
боту і приймати легітимні 
рішення. 

Правом подати депутат-
ські запити скористалися 
15 депутатів: Олег Бриндак, 
Богдан Гіганов, Сергій Да-
нилюк, Олег Етнарович, 
Наталія Жукова, Олена 
Зефнер, Ольга Квасніць-
ка, Лілія Леонідова, Світ-
лана Осауленко, Олексій 
Потапський, Віталій Са-
утьонков, Едуард Стась, 
Вадим Терещук, Олег Філі-
монов, Ілля Фрейман.

Протягом першого року 
повноважень ради за-
фіксовано один випадок 
неперсонального голосу-
вання відносно депутатки 
Тетяни Плаксій.

ПІДЗВІТНІСТЬ

Критерії підзвітності ви-
значають рівень відпові-
дальності обраних депу-
татів за здійснення своїх 
повноважень. 

Одним з таких критеріїв 
є звіт депутата про свою 
діяльність за рік. По завер-
шенню першого року по-
вноважень свої річні звіти 
підготували лише 32 депу-
тати Одеської міської ради 
(50%).

Відома інформація 
щодо публічних зустрічей з 
представлення звіту перед 
виборцями відносно семи 
депутатів: Олексій Аса-
уленко, Сергій Данилюк, 
Олексій Єремиця, Ольга 
Квасніцька, Олексій На-
гаткін, Олег Філімонов та 
Ганна Шабанова.

Оприлюднено на депу-
татському порталі звіти 21 
депутата. Ще п'ять депута-
тів оприлюднили свої звіти у 
соціальних мережах.

Зміст звіту лише депутат-
ки Олени Вододюк відпо-
відає всім формальним 
вимогам закону. 

Чотирьом критеріям від-
повідають звіти дев’яти де-
путатів, трьом критеріям - 
звіти 17 депутатів. 

Тільки двом критеріям від-
повідають звіти шістьох де-
путатів.

<< початок
на стор. 2

Публікація підготовлена в рамках Громадської кампанії "Атестація 
депутатів місцевих рад", що реалізується Одеською обласною організацією  
ВГО "Комітет виборців України" у 16 областях України за підтримки 
Національного фонду демократії (NED, США) та Міжнародного фонду 
"Відродження". Викладена інформація в матеріалі може не співпадати  
із позицією Національного фонду демократії (NED, США) та Міжнародного 
фонду "Відродження".
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ЯК ПРАЦЮЮТЬ ДЕПУТАТИ  
ОДЕСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ ПІД ЧАС ВІЙНИ

За результатами мо-
ніторингу (станом на 
27.06.2022) соціальних ме-
реж та особистого спілку-
вання з депутатами відо-
мо, що принаймні 39 з 64 
депутатів перебували або 
перебувають в місті Одесі 
після 24 лютого 2022 року. 

Стосовно ще п'яти депу-
татів  відома неповна ін-
формація.

Богдан Гіганов перебу-
вав у місті до середини 
березня, про що свідчили 
публікації у facebook. Про-
те згодом депутат видалив 
свою сторінку. 

Наталія Жукова станом 
на кінець червня знаходи-
лася у США, була у Поль-
щі, Румунії, до того часу 
перебувала в Одесі.

Після затримання Андрія 
Кісловського СБУ в Одесі  
1 квітня не вдалося отрима-
ти інформацію про його 
перебування

Ілля Фрейман був від-
мічений на публікаціях  
у facebook у дописах 
партійців щодо надання 
гуманітарної допомоги 
жителям Одеси. Проте 
після 17 березня публікації  
у соціальній мережі відсут-
ні, зв'язатися з депутатом 
не вдалося.

Юрій Шумахер не 
має офіційної сторінки  
у facebook. Відомо, що 5 
березня депутат перебу-
вав у місті Одеса під час 
підписання листа до НАТО.

Чотири депутати підтвер-
дили, що перебувають за 
межами міста: Олексан-
дра Ковальчук та Олег 
Філімонов заходяться за 
кордоном, Анастасія 
Большедворова та Оле-
на Коробкова - у межах 
України. До слова, де-
путатка Большедорова  
23 червня повернулася до 
Одеси для участі у сесії 
міської ради 29 червня.

Не вдалося встановити 
зв'язок або отримати ін-
формацію з соціальних 
мереж щодо перебуван-
ня 16 депутатів: Нікіти Ав-
дєєва, Оксани Антонішак, 
Віктора Баранського, Іва-

на Демченка, Олени Зеф-
нер, Володимира Іванова, 
Ольги Макогонюк, Олек-
сандра Матвєєва, Вадима 
Мороховського, Віктора 
Наумчака, Світлани По-
пової, Віталія Саутьонко-
ва, Івана Семчука, Сергія 
Страшного, Андрія Тер-
новського, Діни Яценко.

За наявною інформаці-
єю, наданою депутатами 
Одеської міської ради, мо-
білізованими до лав ЗСУ 
(ТрО) є четверо обранців. 

Ігор Батраков долучився 
до несення служби у лавах 
Одеської поліції.

Дмитро Танцюра та 
Олександр Шеремет слу-
жать у Територіальній обо-
роні Одеси з березня: 

Фото Дмитра Танцюри 

Сергій Узунов також з бе-
резня служить у лавах На-
ціональної поліції 

Facebook Сергія Узунова 

Андрій Вагапов 15 червня 
оприлюднив інформацію, 
що разом іншими учас-
никами руху подав доку-
менти до зарахування на 
військову службу у лавах 

N-окремої бригади мор-
ської піхоти та очікує на рі-
шення з військкомату.

Facebook Андрія Вагапова

Станом на 7 квітня ін-
формацію щодо служби 
у лавах ЗСУ Андрія Кіслов-

ського було спростовано 
Службою зв’язків з громад-
ськістю оперативного ко-
мандування "Південь".  

ЗАСІДАННЯ СЕСІЙ  
ТА ПОСТІЙНИХ КОМІСІЙ 

ОДЕСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ

З початку повномасш-
табного вторгнення Одесь-
ка міська рада не про-
водила сесій аж до 29 
червня, коли депутати на-
решті провели перше під 
час воєнного стану пле-
нарне засідання міської 
ради.

16 червня з дописів де-
путатів у facebook Жанни 
Мандриченко та Петра 
Обухова стало відомо,  
що Одеський міський го-
лова Геннадій Труханов 
затвердив Порядок про-
ведення дистанційних за-
сідань Одеської міської 

ради в умовах воєнного 
стану. Проте у Регламен-
ті Одеської міської ради  

не передбачено положень 
щодо проведення дистан-
ційних засідань. 

Facebook Петра Обухова

У результаті сесія 29 
червня пройшла офлайн, 
однак частина депутатів 
долучилася до неї дистан-
ційно (Олег Філімонов, Ілля 
Фрейман, Богдан Гіганов, 
Олександра Ковальчук, 
Сергій Страшний, Олена 
Коробкова, Олександр 
Матвєєв, Нікіта Авдєєв  
і Вадим Мороховский).

Також у міській раді від-
булась ліквідація фракції 
"Опозиційна платформа - 
За життя". 

19 березня на своїх сто-
рінках у facebook опри-
люднили повідомлення 
про вихід з фракції Олена 
Вододюк та Лілія Леонідо-
ва. 

26 березня у facebook 
депутат Олександр Ав-
дєєв повідомив про ство-
рення депутатської гру-

пи "Українська мрія", до 
складу якої увійшли Нікіта 
Авдєєв, Олександр Бай-
дерін, Михайло Карпенчук 
та Сергієй Шматько. Олек-
сандр Авдєєв обраний го-
ловою групи. 

30 березня пресслужба 
міської ради оголосила 
про припинення діяльно-
сті фракції "ОПЗЖ", з  якої 
вийшли всі депутати. Від-
повідне рішення було ухва-
лено на Зборах депутатів 
Одеської міської ради 28 
березня 2022 року. До ще 
однієї депутатської групи 
"За життя і мир" увійшли 
Віктор Баранський, Ігор 
Батраков,  Іван Демчен-
ко, Олександр Едельман, 
Олексій Єремиця, Воло-
димир Корнієнко, Віталій 
Саутьонков, Роман Се-
ник, Сергій Узунов та Діна 
Яценко.  

Наразі юридично нез-
розумілим  залишаєть-
ся статус двох депутатів 
міської ради - Олексія На-
гаткіна та Ганни Шабано-
вої. На сесії міської ради 
8 грудня голова фракції 
Ілля Фрейман проголосив 
про відкликання мандатів 
у депутатів. Однак повідо-
млень Одеської міської 
територіальної виборчої 
комісії щодо статусу двох 
мандатів депутатів не було 
оприлюднено, як і позиції 
Одеської міської ради. 

Також на Депутатському 
порталі, роботу якого було 
призупинено після початку 
війни та відновлено 27 черв-
ня, зникли профілі Олексія 
Нагаткіна та Ганни Шаба-
нової.  

За інформацією секре-
таря Одеської міської ради 
Ігоря Коваля, з 24 лютого по 
22 червня відбулося одне 
засідання постійної комі-
сії з питань житлово-кому-
нального господарства  
та три засідання комісії  
з питань планування, бю-
джету та фінансів.

Зі сторінок у facebook 
депутатів ради відомо де-
які подробиці про прове-
дення чотирьох засідань 
постійних комісій.

Громадська кампанія "Атестація депутатів місцевих рад" провела моніторинг того, як депутати Одеської міської ради працюють в умовах 
воєнного стану. Зокрема, експерти кампанїї проводили моніторинг публікацій сторінок обранців Одеської міської ради у соціальних мережах 
після 24 лютого, намагалися отримати інформацію від депутатів через месенджери, електронну пошту та мобільний зв'язок. 

продовження
на стор. 5 >>
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Про засідання 7 берез-
ня комісії з питань плану-
вання, бюджету та фінан-
сів повідомив у facebook 
Олексій Потапський. Відо-
мостей про присутніх де-
путатів немає.

Щодо другого засідан-
ня комісії також повідо-
мив Олексій Потапський  
26 травня у facebook. При-
сутніми на засіданні були 
Василь Ієремія, Олег Звягін 
та Олексій Потапський. 

Facebook Олексія Потап-
ського

Анонс засідання бюджет-
ної комісії, призначене на 
9 червня, оприлюднив де-
путат Потапський у своєму 
facebook. На фото можна 
побачити присутніми депу-
татів Олега Звягіна, Петра 
Обухова, Олексія Єре-
мицю, Дмитра Танцюру  
та Олексія Потапського.

Про засідання постійної 
комісії з питань житлово-ко-
мунального господарства 
повідомив у facebook де-
путат Олексій Асауленко 
20 травня. Присутніми на 
засіданні були депутати 
Олександр Авдєєв, Олек-
сій Асауленко, Олександр 
Іваницький, Олександр 
Шеремет. 

Facebook Олексія Асауленка

ПРИЙОМ ВИБОРЦІВ

Під час оголошення ре-
жиму воєнного стану за-
боронено організовувати 
збори громадян. Проте де-
які депутати продовжували 
здійснювати свій прямий 

обов'язок щодо організа-
ції та ведення прийому ви-
борців у приймальнях, зо-
крема, намагаючись бути 
на зв'язку за допомогою 
месенджерів та мобільно-
го телефону.

Всі депутати, з ким вдало-
ся отримати зворотній зв'я-
зок, комінукають з виборця-
ми онлайн чи телефоном. 
Депутати зазначають, що 
через соціальні мережі ви-
борці можуть звертатися 
24/7, а вони намагаються 
оперативно реагувати на 
запити. Деякі з обранців 
поновили роботу прийма-
лень, особисті депутатські 
прийоми або проводять зу-
стрічі з жителями на вулиці.

Олександр Авдєєв пові-
домив у своєму facebook 
про поновлення з 6 берез-
ня депутатського прийому 
у вигляді зустрічей у дво-
рах. За словами депутата, 
приймальня працює на 
вул. Висоцького по субо-
тах, прийом - за записом. 

Також повідомила про 
відкриту приймальну за 
постійною адресою Люд-
мила Варрава. Прийом ве-
дуть помічники, за необхід-
ністю депутатка виїжджає 
на місце зустрічі з жителя-
ми на менше ніж два рази 
на місяць. 

Працює депутатська 
приймальня по вул. Слєп-
ньова депутатки Ірини Го-
ловатюк-Юзефпольської. 
З понеділка по четвер по-
мічники надають фахо-
ву допомогу (юридичну 
тощо) виборцям, відбува-
ються зустрічі з депутаткою. 

Про поновлення діяльно-
сті громадської приймаль-
ні оприлюднив допис у 
facebook Сергій Данилюк 
2 березня, вказані контак-
тні телефони та адреса 
для звернень громадян до 
депутата.

За допомогою окремого 
чату у viber з майже 2000 
тисячами виборців округу 
спілкується депутат Олег 
Звягін. З деякими грома-
дянами проводить зустрічі 
у приміщенні на пл. Де-
рев'янка, де організовано 
волонтерський штаб.

Депутатська приймальня 
Василя Ієремії на Дюків-
ській вулиці почала пра-
цювати майже одразу піс-
ля початку війни, надаючи 
допомогу виборцям. Про 
поновлення особистого 
прийому виборців депутат 
повідомив 3 травня. 

Відкрита приймальня де-
путата Олексія Нагаткіна 
на Базарній. Проте за весь 

час до неї звернулося не-
багато людей, її робота 
переважно скерована на 
допомогу переселенцям 
та військовим. 

З 6 квітня поновив прове-
дення депутатського при-
йому Петро Обухов, оп-
рилюднивши у facebook 
номер телефону для по-
переднього запису.

За словами депутатки 
Світлани Осауленко, до 
1 червня працювала при-
ймальня на Генуезькій 
вулиці за звичним графі-
ком, а після 1 червня при-
йом буде проводитися  
в онлайн-режимі. 

Вадим Терещук повідо-
мив, що продовжує при-
йом у приміщенні Київ-
ської РА, проте зауважив, 
що інтенсивність роботи 
зменшилася через не-
можливість опрацьовувати 
звернення через депутат-
ський портал.

Телефоном та через со-
ціальні мережі у будь-який 
час звертаються виборці 
для вирішення своїх пи-
тань до Олексія Асаулен-
ка, Анастасії Большедво-
рової, Андрія Вагапова, 
Олексія Єремиці, Михайла 
Карпенчука, Ольги Квасні-
цької, Ігоря Коваля, Ірини 
Куценко (можливий при-
йом за записом по теле-
фону, що оприлюднено у 
facebook), Лілії Леонідо-
вої (також зустрічається за 
потреби виборців), Жанни 
Мандриченко (більш зосе-
реджена робота на допо-
мозі конкретним людям, 
підрозділам ЗСУ та ВПО), 
Олексія Потапського, 
Дар'ї Рибак, Романа Сени-
ка, Едуарда Стася, Олега 
Філімонова, Сергія Шмать-
ка (виїжджає на зустрічі за 
потреби).

Також на постійному 
зв'язку з виборцями че-
рез окремий viber-чат з 
представниками ОСББ 
знаходиться депутат Дми-
тро Танцюра, на телефон 
приймальні також до ньо-
го звертаються ВПО та інші 
жителі. 

В громадській приймаль-
ні Ганни Шабанової пра-
цює помічник, який надає 
необхідну консультаційну 
допомогу та підтримує 
зв'язок між депутатом  
та виборцями. Прийом у 
приймальні не проводить-
ся через небезпечне роз-
ташування будівлі. 

Олександр Шеремет 
з поточних питань округу 
проводить зустрічі з грома-
дянами на вулиці 

Facebook Олександра Ше-
ремета

ЗВІТУВАННЯ 

Процес звітування за 
перший рік повноважень 
депутатів Одеської міської 
ради 8 скликання, за Ста-
тутом міста, мав тривати 
до 15 березня. Однак вій-
на внесла свої корективи.  
Більше половини депутатів 
встигли підготувати звіти за 
2020-2021 рік, надати їх для 
оприлюднення на Депутат-
ському порталі або роз-
містили тексти у своєму 
facebook. 

За інформацією, опри-
людненою на Деппорталі 
та наданою депутатами, 
підготували звіти за пер-
ший рік діяльності 38 з 64 
депутатів. 

Підготовлені, проте не оп-
рилюднені на депутатсько-
му порталі звіти 15 депута-
тів.

Відкриту зустріч з пред-
ставлення звіту перед ви-
борцями провели Олексій 
Асауленко, Сергій Дани-
люк, Олексій Єремиця, 
Ольга Квасніцька та Олег 
Філімонов (попередньо зу-
стрічі останніх двох були 
анонсовані у facebook).

Спільний захід провели 
Олексій Нагаткін та Ганна 
Шабанова.  

Сергій Шматько повідо-
мив, що публічне звітуван-
ня було заплановано на 5 
березня цього року, але 
через повномасштабне 
вторгнення захід не відбув-
ся.

Фото Олексія Асауленка

Facebook Сергія Данилюка

Facebook Ольги Квасніцької

Instagram Олега Філімонова

Не підготували тексти зві-
тів Андрій Вагапов, Михай-
ло Карпенчук та Олексій 
Потапський. 

Інформацію щодо звітів 
інших депутатів отримати 
не вдалося.

ГУМАНІТАРНА  
ТА ВОЛОНТЕРСЬКА 

ДІЯЛЬНІСТЬ

З початком оголошення 
воєнного стану законо-
давством обмежено виді-
лення коштів на капітальні 
видатки, а значить, і фінан-
сування депутатського 
фонду.

Проте депутати Одеської 
міської ради активно вклю-
чилися в роботу з організа-
ції, координації та надання 
гуманітарної допомоги 
жителям Одеси, вимуше-
ним переселенцям та 
Збройним Силам України.
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ПЕРШИЙ РІК КАДЕНЦІЇ:  
ЯК ДЕПУТАТИ ОДЕСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ ВІДВІДУВАЛИ 
ЗАСІДАННЯ ПОСТІЙНИХ КОМІСІЙ

СКЛАД КОМІСІЙ: 
ШЕСТЕРО ДЕПУТАТІВ НЕ 
ВХОДЯТЬ ДО ЖОДНОЇ

На другій сесії міської 
ради, що відбулася 2 груд-
ня 2020 року, були утво-
рені 12 постійних комісій  
та затверджено їхній пер-
сональний склад. При цьо-
му, згідно з ухваленим того 
ж дня Положенням про 
постійні комісії Одеської 
міської ради, відповідно 
до пункту 4 Розділу II, склад 
постійної комісії не може 
бути більше ніж 6 депутатів 
і менш ніж 3 депутата місь-
кої ради. 

Проте три з 12 комісій 
було утворено у кількості 
менше ніж три депутати, 
що вимагається Поло-
женням, і, в свою чергу, 
унеможливлює початок 
проведення легітимних за-
сідань цих комісій.

Так, постійну комісію  
з питань культури, туризму 
та міжнародних відносин 
було утворено у складі 
двох депутатів - Олега Філі-
монова (голова комісії) та 
Людмили Варавви.  

Постійна комісія з  питань 

соціальної політики та пра-
ці також була сформова-
на у складі двох депутатів 
- Лілії Леонідової (голова)  
і Тетяни Плаксій. 

А ось постійну комісію  
з питань екології, запобіган-
ня надзвичайним ситуаці-
ям та ліквідації їх наслідків, 
зв’язку та інформаційних 
технологій взагалі було 
сформовано у складі од-
ного депутата - голови ко-
місії Богдана Гіганова.

Загалом,  за цим рі-
шенням ради до складу 
постійних комісій увійшли 
лише 46 із 62 депутатів, які 
прийняли присягу.

Однак уже 3 люто-
го 2021 року Одеська 
міська рада ухвали-
ла рішення про зміни у 
складі постійних комісій.  
Унаслідок цього рішення 
"неукомплектованою" на 
даний час залишається 
лише одна постійна комі-
сія - з питань культури та 
туризму. До її складу так 
само входять два депута-
ти: Олег Філімонов та Іри-
на Головатюк-Юзефполь-
ська (яку включено замість 
Людмили Варавви).

На підставі цього рішення 

вже 55 депутатів із 62 визна-
чилися з тим, у яких постій-
них комісіях вони будуть 
працювати. 

Рішенням ради від 17 бе-
резня 2021 року знову було 
внесено зміни у персо-
нальний склад постійних 
комісій. Відповідно до цьо-
го рішення, вже 57 (з 63) де-
путатів увійшли до складу 
однієї з постійних комісій. 
Однак у комісію з питань 
культури більше ніхто не 
захотів входити, тож її чи-
сельність продовжує скла-
дати лише два депутата.

Таким чином в Одеській 
міській раді склалася не-
типова ситуація, коли фак-
тично створена постійна 
комісія у своєму складі 
має менше ніж три де-
путати та більше року не 
може розпочати свою ро-
боту і приймати легітимні 
рішення. 

Експерти “Атестації де-
путатів місцевих ради” на-
гадують, що відповідно до 
п. 2 статті 20 Закону Укра-
їни "Про статус депутата 
місцевої ради" (далі - За-
кон) депутат місцевої ради 
повинен входити до складу 
однієї з постійних комісій, 
що утворюються радою. 

Депутат зобов'язаний бра-
ти участь у засіданнях по-
стійних комісій ради, до 
складу яких він входить  
(ст. 18 Закону). Крім того, 
згідно з п. 2 статті 26 Закону 
"Про місцеве самовряду-
вання" винятково рішенням 
ради утворюються і лікві-
дуються постійні комісії, 
затверджується та зміню-
ється їх склад, обираються 
голови комісій.

 Комісії формуються на 
пропорційній партійній 
(фракційній) основі. Пред-
ставництво в постійних 
комісіях депутатів, що не 
увійшли до складу депу-
татських фракцій, визна-
чається рішенням міської 
ради. 

Також до складу постій-
них комісій не можуть бути 
обрані міський голова та 
секретар ради.

Згідно з положеннями 
статті 47 Закону України 
"Про місцеве самовряду-
вання", постійні комісії оби-
раються радою на строк  
її повноважень у складі го-
лови і членів комісії. Всі інші 
питання структури комісії 
вирішуються відповідною 
комісією. 

Засідання постійної комі-
сії є правомочним, якщо 
в ньому бере участь не 
менш як половина від за-
гального складу комісії.

Голова постійної комісії 
з питань культури, туризму 
та міжнародних відносин 
Олег Філімонов прокомен-
тував експертам кампанії 
ситуацію, що склалася, 
та окреслив своє бачення 

подальшої долі 
комісії.

” Комісія 
д і й с н о 

не функціо-
нує. Ми (чле-

ни комісії - прим. 
Атестації) функціонуємо 
без комісії у рамках індиві-
дуальної роботи депутата.

Деякі фракції саботують 
роботу. Маючи "вільних" 
депутатів, які не входять 
до складу жодної комісії, 
вони не делегують цих де-
путатів до участі у роботі 
нашої комісії.

Я неодноразово звер-
тався до міського голови, 
секретаря міської ради, 
керівників фракцій з офі-
ційним листом щодо де-
легування депутатів до 
нашої комісії, але жодної 
відповіді не отримав. 

Станом на сьогодні ко-
місія ще не провела жод-
ного засідання. Проте 
ми з Іриною Головатюк- 
Юзефпольскою наші про-
позиції щодо сфери ком-
петенції комісії виносимо 
на розгляд виконкому або 
через інші постійні комісії 
чи одразу з голосу на сесії, 
які потім розглядаються та 
підтримуються колегами. 

Ситуація з формуван-
ням складу нашої комісії, 
мабуть, демонструє став-
лення нашого депутат-
ського корпусу до сфери 
культури міста", - підкрес-
лив Олег Філімонов. 

Згідно з даними, оп-
рилюдненими на офі-
ційному сайті Одеської 
міської ради та Депутат-
ському порталі, не входять 
до складу жодної з по-
стійних комісій шестеро 
депутатів: Віктор Баран-
ський, Олексій Єремиця,  

Експерти громадської кампанії "Атестація депутатів місцевих рад" проаналізували дисципліну відвідувань 
засідань постійних комісій протягом першого року повноважень депутатів Одеської міської ради.

продовження
на стор. 7 >>
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Володимир Корнієнко, 
Сергій Узунов (фракція 
"Опозиційна платформа 
- За життя"), Володимир 
Іванов (фракція "Партія 
Шарія") та Іван Демченко 
(позафракційний).

Нагадаємо, Володимир 
Корнієнко був членом 
постійної комісії з питань 
землеустрою та земель-
них правовідносин з са-
мого початку своїх повно-
важень. Однак 8 грудня 
2022 року Одеська міська 
рада ухвалила рішення 
про так звану "реоргані-
зацію" постійної комісії  
з питань землеустрою та 
земельних відносин шля-
хом її перейменування та 
зміни складу. В результа-
ті Володимира Корнієнка 
було виключено зі складу 
комісії, а замість нього за 
квотою фракції включено 
Олександра Бай-
деріна.

” На нашій 
п а м ' я т і , 

це, можливо, 
один із пер-
ших таких кейсів  
в Одеській міській раді, 
коли утворено комісію у 
складі двох членів, через 
що вони не можуть більше 
року з початку повнова-
жень ради розпочати ро-
боту.  

Також незрозумілою за-
лишається ситуація від-
носно п'яти депутатів (без 
Володимира Корнієнка), 
щодо яких відсутня інфор-
мація про їхню участь у 
роботі постійних комісій. 
Пам'ятаємо, що Закон 
прямо говорить про те, що 
депутат повинен входити 
до складу однієї постійної 
комісії. Однак, на жаль, той 
же Закон або інші норма-
тивно-правові акти, навіть 
Регламент Одеської місь-
кої ради та Положення про 
постійні комісії, не мають 
чіткого закріпленого меха-
нізму дій ради або вибор-
ців щодо тих депутатів, які 
за власним бажанням не 
входять до складу комісій", 
- прокоментував голова 
Одеської обласної органі-
зації ВГО "Комітет виборців 
України" Анатолій Бойко.

ДЕПУТАТСЬКА 
ДИСЦИПЛІНА

Аналіз відвідуваності де-
путатами Одеської міської 
ради засідань постійних 
комісій, до складу яких 
вони входять, відбувався 
на підставі оприлюднених 
протоколів засідань на де-
путатському порталі. 

Загалом з 24 листопада 
2020 року по 24 листопа-
да 2021 року на Депутат-
ському порталі оприлюд-
нено дані про проведені 
засідання 11 з 12 постійних 
комісій Одеської міської 
ради. 

Найбільшу кількість засі-
дань проведено у комісіях  
з питань бюджету та з пи-
тань землеустрою - 33  
та 32 оприлюднених про-
токоли відповідно. У комі-
сії з питань комунальної 
власності 19 оприлюдне-
них протоколів, комісії з пи-
тань планування забудови 
- 18, комісії з питань ЖКГ -  
16 протоколів. 

Комісія з питань регла-
менту, згідно з даними  
в оприлюднених протоко-
лах, провела 12 засідань,  
з питань соціальної політи-
ки - 11,  з питань транспор-
ту та освіти - по 10 засідань. 

Найменше проведених 
засідань у комісіях з питань 
охорони здоров'я (9) та  
з питань екології (7).

Відповідно до пунктів 20 
та 21 Розділу III Положення 
про постійні комісії, прото-
коли засідань постійних ко-
місій оформляються про-
тягом п’яти робочих днів  
з дня проведення засідання 
комісії, є відкритими та оп-
рилюднюються.

На момент публікації 
матеріалу не оприлюд-
нено щонайменше три 
протоколи проведених 
засідань постійної комісії  
з питань екології (від 17 
лютого 2021 року, 21 квітня 
2021 року та 2 червня 2021 
року). 

Відповідно, моніторинг 
дисципліни відвідуваності 
членів цієї комісій (так і всіх 
інших) здійснювався за да-
ними, що є у відкритому 
доступі.

Протягом першого 
року повноважень ради 
лише 17 депутатів відвіда-
ли 100% засідань постій-
них комісій. Це Олексій 
Асауленко, Олександра 
Ковальчук, Олена Короб-
кова, Ольга Квасніцька 
(фракція "Слуга народу"), 
Андрій Вагапов, Петро 
Обухов, Едуард Стась 
(фракція "Європейська 
Солідарність"), Олександр 
Байдерін, Михайло Кар-
пенчук, Лілія Леонідова, 
Віталій Саутьонков, Сергій 
Шматько (фракція "Опо-
зиційна платформа - За 
життя"), Олег Етнарович, 
Олександр Іваницький, 
Марина Лозовенко, Левон 
Нікогосян, Сергій Страш-
ний (фракція "Довіряй ді-
лам").

На 90% і більше засідань 
комісій були присутніми 
10 депутатів: Оксана Анто-

нішак, Людмила Варавва, 
Ольга Макогонюк, Світла-
на Осауленко (фракція 
"Довіряй ділам"), Олексій 
Потапський (фракція "Єв-
ропейська Солідарність"), 
Володимир Корнієнко, Ро-
ман Сеник (фракція "Опо-
зиційна платформа - За 
життя"), Сергій Данилюк, 
Наталія Жукова (фрак-
ція "Слуга народу"), Ганна 
Шабанова (позафракцій-
на).

Від 70 до 90% засідань ко-
місій відвідали 22 депута-
та: Анастасія Большедво-
рова, Олег Звягін, Жанна 
Мандриченко, Віктор На-
умчак, Світлана Попова, 
Вадим Терещук (фракція 
"Європейська Солідар-
ність"), Олег Бриндак, Ва-
силь Ієремія, Олександр 
Матвєєв, Тетяна Плаксій, 
Дмитро Танцюра, Андрій 
Терновський, Олександр 
Шеремет (фракція "Дові-
ряй ділам"), Дар’я Рибак 
(фракція "Слуга народу"), 
Нікіта Авдєєв, Олександр 
Авдєєв, Ігор Батраков, 
Олена Вододюк, Бог-
дан Гіганов, Діна Яцен-
ко (фракція "Опозиційна 
платформа - За життя"), 
Олена Зефнер, Іван Сем-
чук (фракція "Партія Ша-
рія")

Були присутніми від 50 до 
70% засіданнях комісій два 
депутати. Це Олександр 

Едельман (фракція "Опо-
зиційна платформа - За 
життя") та Олексій Нагаткін 
(позафракційний).

Менше ніж 50% засідань 
відвідали чотири депута-
ти. Вадим Мороховський 
(фракція "Слуга наро-
ду") був присутнім на 48% 
засідань комісії, Юрій 
Шумахер (фракція "До-
віряй ділам”) - на 40% засі-
дань, Андрій Кісловський 
(фракція "Довіряй ділам”) 
- на 11% засідань.

Оприлюднені протоко-
ли проведених чотирьох 
з семи засідань комісії  
з питань екології не містять 
даних щодо присутності 
члена цієї комісії Іллі Фре-
ймана (фракція "Партія 
Шарія"). Проте на відео 
однієї з прямих трансля-
цій засідання від 2 червня 
2021року (протокол засі-
дання не оприлюднено 
на деппорталі) депутата 
можна побачити у прези-
дії. Тож, можемо конста-
тувати, що депутат відвідав 
мінімум одне з семи засі-
дань комісії.

Відносно Олега Філі-
монова та Ірини Голо-
ватюк-Юзефпольської 
відсутня статистика відві-
дування засідань постійної 
комісії, членами якої вони 
є, через неможливість роз-
почати роботу комісії.

Нагадаємо, що брати 
участь у засіданнях постій-
них комісіях ради є не тіль-
ки обов'язком, але і гаран-
тованим правом депутата 
(ст. 19 Закону України "Про 
статус депутата місцевої 
ради"). У разі пропуску 
депутатом протягом року 
більше половини засідань 
постійної комісії, невико-
нання ним без поважних 
причин рішень і доручень 
ради та її органів відповід-
на рада може звернутися 
до виборців з пропозиці-
єю про відкликання такого 
депутата у встановленому 
законом порядку.

Докладніше про громад-
ську кампанію "Атестація 
депутатів місцевих рад"  
за посиланням:

<< початок
на стор. 6
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УКРАЇНА ОТРИМАЛА СТАТУС КАНДИДАТА НА ЧЛЕНСТВО В ЄС: 
ЩО ЦЕ ОЗНАЧАЄ ДЛЯ ГРОМАДЯН

Тепер перед нами - шлях 
до посилення реформ, 
захисту прав людини й 
утвердження непохитних 
основ правової держави. 
Він - непростий, але важ-
ливий для нас і приноси-
тиме позитивні результати 
для України навіть до його 
завершення.

ЩО ЦЕ ТАКЕ - КАНДИДАТ

Це статус для держави, 
яка прагне стати повноцін-
ним членом європейсько-
го міждержавного об’єд-
нання - Європейського 
Союзу.

КОЛИ УКРАЇНА  
ВСТУПИТЬ В ЄС

Ще "не завтра", для цьо-
го потрібно буде зробити 
дуже багато всього. Зараз 
Україна офіційно стала 
кандидатом на вступ до 
ЄС. Після цього Єврокомі-
сія запропонує нам рам-
кові переговори, які мають 
бути одноголосно схвалені 
двадцятьма сімома краї-
нами-членами ЄС. Надалі 
Єврокомісія буде контро-
лювати та керувати пере-
говорами про приєднан-
ня. 

Обговорення поділене 
на 35 розділів, що згрупо-
вані у шість основних клас-
терів: 

• основи; 

• внутрішні ринки; 

• конкурентоспромож-
ність та інклюзивне 
зростання; 

• "зелена політика"; 

• ресурси, сільське гос-
подарство та згуртова-
ність; 

• зовнішні відносини. 

Цей звід загальних зако-
нів, прав та обов'язків, які 
пов'язують усіх членів ЄС, 
також відомий під назвою 
"acquis communautaire". 
Д е р ж а в и - к а н д и д а т и 
повинні прийняти його  
та впровадити, перш ніж 
отримають змогу приєд-
натися до європейської 
спільноти.

Все починається з Основ, 
які охоплюють питання пра-
восуддя, права людини та 
державні інституції.

Лише коли всі питання 
відповідності будуть пого-
джені за підтримки Ради 
ЄС, Комісії та Європей-
ського парламенту, підпи-
сується договір про вступ, 
а вже потім ратифікується 
державою-кандидатом та 
представниками поточних 
держав-членів ЄС. 

Таким чином, шлях від от-
римання статусу кандида-
та до повноцінного вступу в 
ЄС є складним і тривалим. 

ЩО ДАЄ НАМ СТАТУС 
КАНДИДАТА

Це юридичне закріплен-
ня європейського майбут-
нього України. Це означає, 
що Україна не просто 
потенційно колись може 
приєднатися до ЄС, а що 
процес запущено, і вона 
відповідає вже значній кіль-
кості критеріїв, які висува-
ються до кандидатів.

Підготовка до членства 
передбачатиме завер-
шення низки реформ.

Україна стане повно-
правним членом програм 
та ініціатив ЄС і матиме 
ширші можливості для 
того, щоб її голос був по-
чутий під час формування 
політик ЄС.

Отримавши статус-кан-
дидата та розпочавши рух 
до членства, Україна ста-
ватиме більш привабли-
вою для інвесторів. 

Україні буде доступ-
на фінансова допомога 
для країн, які готуються до 
вступу в ЄС (Інструмент 
передвступної допомоги, 
IPA). Така допомога може 

надаватися через гранти, 
інвестиції або як технічна 
допомога.

На думку прем’єр-міні-
стра України Дениса Шми-
галя, акумулюючи кошти 
для відновлення України 
сьогодні через спеціаль-
ний Трастовий фонд солі-
дарності, ЄС ставитиметь-
ся до таких інвестицій не як 
до післявоєнної відбудови 
третьої країни, а як до ін-
вестування в добробут по-
тенційного майбутнього 
члена ЄС.

А ЯК ДО ЦЬОГО 
СТАВЛЯТЬСЯ УКРАЇНЦІ

За даними нещодавного 
опитування соціологічної 
групи "Рейтинг", 87% опи-
таних громадян України 
підтримали б вступ до Єв-
росоюзу у разі проведення 
референдуму (проти - 4%, 
не проголосували б - 8%). 
Підтримка вступу до ЄС 
одностайна серед пред-
ставників усіх макрорегіо-
нів та вікових груп. 

А ХТО, КРІМ НАС, ТАКОЖ 
КАНДИДАТИ

Сьогодні є п’ять кра-
їн-кандидатів в ЄС. 

Туреччина має статус 
кандидата з 1999 року, пе-
ремовини щодо її членства 
тривали з 2005 року, але з 
2016 року через незгоду 
з політикою у сфері прав 
людини є фактично замо-
роженими. 

Північна Македонія має 
статус кандидата з 2005 
року, Чорногорія - з 2010 
року, Сербія - з 2012 року, 
Албанія з 2014 року.

ЧИ МОЖНА ЗАБРАТИ 
СТАТУС КАНДИДАТА

Так, це можливо. Зараз 
ЄС   висунув до нас 7 вимог, 
виконання яких стане га-
рантією збереження стату-
су кандидата:

1) реформа Конститу-
ційного Суду;

2) продовження судової 
реформи;

3) антикорупція, включно 
з призначенням керівника 
Спеціалізованої антико-
рупційної прокуратури; 

4) боротьба з відмиван-
ням коштів;

5) втілення антиолігархіч-
ного закону;

6) узгодження аудіовізу-
ального законодавства  
з європейським;

7) зміна законодавства 
про нацменшини.

Тож, як бачимо, нам є 
над чим працювати, але 
всі вимоги Євросоюзу  
в першу чергу спрямовані 
на боротьбу з корупцією, 
зміцнення захисту прав 
людини й утвердження не-
залежної судової гілки вла-
ди.

УКРАЇНА І ФІНАНСОВА 
ПІДТРИМКА ЄС

Після отримання стату-
су кандидата на членство  
в Євросоюзі наша дер-
жава, серед різних пере-
ваг, здобула перспективні 
шанси отримувати ста-
більну фінансову підтрим-
ку.

 

ЩО ЦЕ ОЗНАЧАЄ

• На наступні сім років  
у Європейському Со-
юзі закладено понад  
14 мільярдів євро під-
тримки для країн- 
кандидатів, в середньо-
му близько двох мільярдів 
євро щорічно виділяєть-
ся на країни-кандидати 
грантової підтримки від 
Європейського Союзу;

• Україна може отри-
мувати від ЄС технічну 
допомогу. Йдеться про 
галузеві підтримки, до-
помогу в розвитку сіль-
ських територій, сталого 
сільськогосподарського 
розвитку тощо;

• Відкриється доступ до 
Фонду солідарності Єв-
ропейського Союзу. 
Його утворили країни під 
час пандемії COVID-19, 
і він наповнювався кош-
тами в розмірі до 800 мі-
льярдів євро для підтрим-
ки і відновлення країн 
Європейського Союзу і 
країн-кандидатів;

• Кошти планують нада-
вати з Фонду відбудови 
України - нового фінан-
сового інструменту ЄС, 
створеного для фінансу-
вання заходів із відбудови 
України та зближення 
української економіки з 
європейською;

• Планується підключення 
України до чинних про-
грам ЄС, серед них  
і змішане фінансуван-
ня та гарантії під егідою 
інструментів Сусідства, 
Розвитку та Міжнародно-
го співробітництва;

Всі ці фінансові меха-
нізми матимуть дієві запо-
біжники для цільового та 
ефективного використан-
ня коштів.

ЩО БУДЕ У РЕЗУЛЬТАТІ

• Глибша інтеграція укра-
їнської економіки в єди-
ний ринок ЄС;

• Покращення бізнес-се-
редовища в Україні;

• Залучення необхідних 
прямих іноземних інвес-
тицій та підтримка ство-
рення робочих місць  
в країні.

Україна отримала статус кандидата на членство в ЄС. Відповідне рішення 23 червня підтримали лідери усіх 27 країн-членів. Одеська 
обласна організація ВГО "Комітет виборців України", однією з цілей діяльності якої є розвиток українського суспільства в дусі європейських 
демократичних цінностей свободи й безпеки, щиро радіє цій визначній події та вітає нашу країну з цим дійсно видатним кроком уперед!
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"КОЛИ ТОБІ ВАЖКО, ДОПОМАГАЙ ІНШИМ":  
ГРОМАДСЬКИЙ ЦЕНТР ПРАВОСУДДЯ У ТАТАРБУНАРАХ ОБ'ЄДНУЄ ПЕРЕСЕЛЕНЦІВ

- Я добре знаю, що хо-
вається за буквами "ВПО". 
Родом я з Луганщини, і піс-
ля 2014 року перебралася 
на Київщину, рятуючись від 
війни та окупації. У лютому 
цього року я знайшла собі 
нову роботу. Дуже круту, 
в одній із IT-компанії в Ки-
єві. Це була робота мрії. 
Мій перший робочий день 
було призначено на 24 чис-
ло. Я встала рано, зібра-
лася і вийшла з квартири 
у піднесеному настрої. Як 
завжди перед чимось но-
вим, коли трішки страшно, 
дуже цікаво і ти в очікуванні 
чогось класного. У під'їзді 
мене зупинила сусідка: 
"Куди ти?!". "Як куди, - ска-
зала я. - На роботу". "Війна, 
яка робота. Лишайся вдо-
ма", - коротко повідомила 
вона. Я не зрозуміла. Яка 
війна? Де війна? На сході? 
Виявилося, що вже в Києві. 
Біля нашого дому. 

Почалися обстріли. Пер-
ші кілька днів у нас було 
відносно тихо, але потім 
почалося бомбардуван-
ня Ірпеня, це десь в семи 
кілометрах від нашого на-
селеного пункту. Це було 
безкінечно: вибухи, пострі-
ли, автоматні черги. У при-
близно 700 метрах від мого 
будинку зупинился ворожі 
танки, вони обстрілювали 
Київ. Нам було дуже до-
бре чути, як ворожі колони 
намагалися пройти жито-
мирською трасою. Було 
страшно. Незрозуміло, як 
рятуватися, що робити, як 
буде краще.

Потім зникло світло, вода. 
Я бачила, як у сусідній бу-
динок прилетів снаряд, 
загорілися два верхні по-
верхи. Місцеві мешкан-

ці гасили пожежу майже 
добу, але ці поверхи повні-
стю вигоріли.

Після цього місцева вла-
да перекрила газ, щоб не 
було вибухів. Довелося пе-
рекривати у всьому селі, 
тож ми лишилися й без 
газу. Готували їжу на свіч-
ках.

Десь близко двох тижнів 
ми жили в таких умовах. 
Постійного страху, обстрі-
лів, жахливих побутових 
умов. А моя донька весь 
цей час була під обстріла-
ми в Ірпені... Цей жах не-
можливо навіть згадувати.

8 березня нам сказали, 
що, можливо, буде евакуа-
ція. Але її було дуже склад-
но організувати. "Червоний 
хрест" заїхав лише у сусід-
нє село, але пішки туди 
нереально було пройти під 
обстрілами два кілометри. 
Наша місцева тероборо-
на посадила нас у маши-
ни і два дні вивозила жи-
телів у сусіднє село, щоб 
там ми могли сісти в авто-
буси й виїхати до Києва. Ця 
подорож до Білогородки 
була дуже напруженою, 
було дуже страшно. Горів 
ліс, палали будинки, все 
довкруг було зруйновано, 
розбомблені ТРЦ і дивом 
вціліла церква…

Нарешті ми приїхали до 
Києва, нас обігріли, наго-
дували. І потім автобусом 
ми дісталися залізничного 
вокзалу. Там було спокій-
но, тихо, нічого не літало 
над головою. Люди посмі-
халися. Було якось неймо-
вірно на це дивитися. Ми 
забули за ті два тижні, як це 
- посміхатися. Ми забули, 
що буває мирне життя...

Через три дні мені по-
щастило знайти машину, 
яка їхала на південь, і так 
я опинилася в Татарбуна-
рах.

Перший місяць був чу-
довий, лиш лякала сире-
на. Я змогла заспокоїтися, 
відновити нерви. Але потім 
зрозуміла, що мені треба 
чимось займатися. Я звер-
нулася до бюро правової 
допомоги, і там мені поре-
комендували поспілкува-
тися з керівником Громад-
ського центру правосуддя 
Леонідом Семененком. 

І ось так я стала теж во-

лонтеркою. Допомагаю 
розподіляти гуманітарну 
допомогу, підтримую лю-
дей, як можу, адже за осві-
тою я психолог.

Ще у мене з'явилася ідея 
організувати гурток взає-
мопідтримки для жінок.

Ми збираємося в музеї, 
розмовляємо, підтримує-
мо одна одну, і заодно ви-
готовляємо вишиті обере-
ги для наших воїнів. Я знаю, 
що такі милі дрібнички 
дуже підтримують.

Ось такі серветочки ми 
робимо:

Я думаю, що дуже важ-
ливо робити щось корис-
не для інших, коли ти й сам 
пережив біду. Це важливо 
для тебе в першу чергу, 

це дуже додає сил - від-
чуття власної корисності. І 
це, звісно, важливо для тих, 
кого ти підтримуєш. Тому 
тримаємося разом.

Ініціатива "Рівні права для 
жінок та дівчат з вразливих 
груп в умовах пандемії 
COVID-19" впроваджуєть-
ся Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет 
виборців України" через 
Громадський центр пра-
восуддя, за фінансової 
підтримки Міністерства за-
кордонних справ Королів-
ства Нідерландів.

"Я вже була переселенкою... І знову стала нею. Повторно...". Громадський центр правосуддя у Татарбунарах, який діє на базі Одеської об-
ласної органіізації ВГО "Комітет виборців України", продовжує ділитися історіями переселенців, котрі рятуються від війни, приїздять на Оде-
щину та потім самі допомагають людям, які опинилися у скрутному становищі. Перед вами - історія Аксенії з-під Києва.
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ПРИХИСТОК І ДРУЖБА: 
ЯК ГРОМАДСЬКИЙ ЦЕНТР ПРАВОСУДДЯ У ТАТАРБУНАРАХ 
ПІДТРИМУЄ ВИМУШЕНИХ ПЕРЕСЕЛЕНЦІВ

- Наша сім’я живе у 
Вишгороді. 24 лютого з на-
шого вікна на дев’ятому 
поверсі, яке виходить на 
Київське море, ми поба-
чили вибухи. Ворог нама-
гався захопити ГЕС і зруй-
нувати дамбу. На короткій 
родинній нараді ми з чо-
ловіком вирішили забрати 
мою маму, мою молодшу 
сестру, її трирічну доньку, 
а також мене та нашу се-
мирічну доню і виїхати до 
одного із сіл області. Тоді 
багатьом киянам і жите-
лям міст біля столиці чо-
мусь здавалося, що в се-
лах безпечніше. На жаль, 
ми жорстоко помилилися.

Вже на другий день після 
переїзду до села ми опи-
нилися в окупації. Це було 
дуже страшно. 

Два тижні ми провели 
без електрики, газу, нор-
мального водопостачан-
ня та їжі, а також без ста-
більного зв’язку. Спочатку 
їли чіпси, які лишилися  
у сільському магазині. Міс-
цеві ловили рибу. У сусідів 
виявився газовий балон,  
і ми ходили до них готувати 
з того, що було в якихось 
запасах. Зв'язку не було, 
вежа не працювала, але  
в одному місці на бере-
зі Київського моря можна 
було спіймати зв'язок, тож 
ми туди ходили раз на 
добу почитати новини, чи 
немає "зеленого" коридо-
ру.

Постійно хотілося виїхати 
звідти, але новин про "зе-
лений" коридор не було, 
і тому ми не ризикува-
ли. Вже потім дізналися, 
що правильно зробили,  
бо дуже багато людей, які 
намагалися виїхати маши-
нами або плисти човнами, 
розстріляли.

Наше село не бомбили, 
а навпаки: з нашої сто-
рони обстрілювали Бучу, 
Гостомель, Київ… 

Ми швидко навчилися 
розрізняти "плюс" і "мінус". 
І, знаєте, наші ЗСУ у від-
повідь по нам не стріляли, 
хоча їх обстрілювали саме 
від нас. Бо знали, що там 
сидимо ми - свої…

Майже відразу після на-
шого приїзду в село десь 
за кілометр від будинку, де 
ми жили, впав наш літак, 
пілот загинув. Потім ми діз-
налися, що це був підпол-
ковник Геннадій Матуляк, 
чудовий пілот, який вів бої  
в районі Гостомеля, а коли 
його підбили, зробив усе, 
щоб відвести палаючий лі-
так від нашого села - і роз-
бився… 

Селяни поховали його 
неподалік. Ми вдячні йому 
на все життя за те, що він 
зробив.

9 березня ми прокинули-
ся і зрозуміли, що до села 
увійшли окупанти. До цьо-
го вони наc не чіпали, хоча 
ми й були в їхньому ото-
ченні. Вони стали робити 
блокпост. І саме тоді су-
сіди нам сказали, що від-
крито "зелений" коридор, і 
їхній родич вибрався із су-
сіднього села. 

Ми вирішили вибира-
тися трьома машинами 
із сусідами маленькою 
колоною. Їхні блокпости 
були всюди, вони постійно 
перевіряли машини, доку-

менти, у чоловіка дивилися 
телефон. А на одному із 
блокпостів у нас відібрали 
машину.

В результаті ми мусили 
йти дуже довго пішки. Осо-
бливо важко було бабусі  
з хворими ногами і донечці 
мої сестри, бо їй лише три 
рочки. Але йшли.

Зрештою ми прийшли 
до підірваного мосту че-
рез річку Ірпінь. Там мож-
на було йти тоненькою 
балкою, що лишилася від 
мосту, частково можна 
було триматися руками за 

рештки, а місцями - вза-
галі не було за що. Треба 
було йти по пояс у крижа-
ній воді, намацуючи нога-
ми балку і балансуючи. 
Багато хто падав у воду і 
потім плив, як міг. І старі 
люди, і немічні… З іншого 
боку представники "Чер-
воного Хреста" зробили 
невеличкий пліт з дерева  
і пінопласту і перетягували 
на ньому жінок з малень-
кими дітьми, але він іноді 
перевертався. У багатьох 
людей від холоду були су-
доми. А навколо стріляли, 
були вибухи, люди паніку-
вали, поспішали… Це було 
дуже важко.

Пізніше хтось на тому 
боці знайшов надувний 
човен, і нашим дітям по-
щастило, їх перевезли 
уже тим човном. А ми всі 
вже брели річкою. Потім 
мій чоловік, який працює 
шляховиком, познаходив  
з іншими чоловіками бага-
то деревини й пінопласту, 
вони навели щось подіб-
не до понтонного мосту, 
і справи пішли швидше.

Далі вже ходили марш-
рутки, вони швидко заби-
рали людей. Ми поїхали до 
Вишгорода, додому, при-
вели себе до ладу. У моєї 
сестри родичі з Татарбу-
нар, тож нам запропону-
вали їхати туди. Наступного 
ранку за нами приїхали  
з Києва двома машинами, 
ми виїхали та приїхали до 
цього міста на півдні Оде-
щини. Колись ми були на 
курорті поблизу Татарбу-
нар, а тепер приїхали ряту-
вати наших дітей від бомб.

Тут нам знайшли без-
коштовний будинок, де 
ми зараз і живемо, поки 
мій чоловік відновлює роз-
бомблені міста й села під 
Києвом.

Знаєте, на початку  
у мене було дуже дивне 
відчуття. Здавалося б, ми 
були в окупації лише два 
тижні, але встигли звикнути 
до постійних вибухів і за-
гроз, до нестачі продуктів  
і питної води. 

У перші ж години після повномасштабного вторгнення рф Громадський центр правосуддя у Татарбунарах, що діє на базі Одеської об-
ласної організації ВГО "Комітет виборців України", перетворився фактично на координаційно-волонтерський центр, який надає підтримку 
як місцевим жителям, так і переселенцям, а це вже понад 400 осіб. Однією з тих, кого підтримав ГЦП і хто тепер активно допомагає іншим 
переселенцям, стала Олена Бабич з-під Києва, котра вже понад місць живе зі своєю родиною у Татарбунарах. Далі - її історія.

продовження
на стор. 11 >>
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А коли потрапляєш  
в іншу реальність - спо-
кійну, де є продукти,  
не треба стояти в чергах… 
Не вірилося, що можна 
вільно все купити та без об-
стрілів. Всі місцеві спокійні 
і навіть розслаблені. 

Тепер ми вже теж звикли 
до цього. І ще тут ми впер-
ше почули сирену, там  
у нас сирен не було, бом-
бардували, але без сирен. 
І ми ховаємося в укриття, 
бо розуміємо небезпеку. 
Але бачу, що місцеві це 
роблять рідко.

Знайомі порадили нам 
звернутися до Громад-
ського центру правосуд-
дя. Тут ми познайомилися  

з його очільником Леоні-
дом Григоровичем Се-
мененком. Його зацікави-
ла моя освіта психолога, 
адже це дійсно дуже важ-
лива професія. 

Ми обговорили з ним 
ідеї щодо залучення пере-
селенців до соціальної ді-
яльності, відвідали заклади 
громади, побували в ме-
рії, бібліотеці, поліклініці, 
центрі зайнятості тощо. У 
результаті мене працев-
лаштували до відділу освіти 
на посаду психолога. 

Ми створили групу "Готує-
мо разом" для жінок-пере-
селенок. Тричі на тиждень 
готуємо здобу, пельмені та 
вареники, на Великдень - 
паски. Потім розповсю-
джуємо їжу серед пере-
селенців у громаді. Так ми 

спілкуємося, знайомимо-
ся і вже потоваришували.

У Татарбунарах випад-
кових переселенців дуже 
мало, багато хто приїхав 
до родичів, і такі пересе-
ленці не мають особливих 
проблем із соціалізацією. 

Саме такі до мене  
не приходять. У нашу гру-
пу приходять ті, хто опинив-
ся тут випадково і не має 
знайомих. Їм самотньо, 
хочеться щось робити, 
спілкуватися, тож ми тепер 
дбаємо одна про одну, 
дружимо і робимо корис-
ну справу разом. Пара-
лельно разом з музичним 
керівником місцевого дит-
садку ми організували за-
няття для дітей. 

Леонід Григорович на-
дихнув нас робити заняття 

спільно з будинком дитячої 
творчості і бібліотекою, і 
справа пішла. Думаю, це 
теж дуже корисно. Крім 
того, я починаю робити ве-
бінари для місцевих вчите-
лів на різні теми, і першим 
вже цього тижня буде при-
свячений спілкуванню вчи-
телів і учнів у воєнний час.

Важливо, що в громадах, 
які приймають пересе-
ленців, проводиться така 
робота. Крім задоволення 
фізіологічних потреб, лю-
дям потрібна соціалізація, 
робота, відчуття своєї по-
трібності. І дуже добре, що 
в Татарбунарах цим опіку-
ється якраз Громадський 
центр правосуддя. 

Відчувати себе людиною 
- важливо за будь-яких об-
ставин.

Ініціатива "Рівні права для 
жінок та дівчат з вразливих 
груп в умовах пандемії 
COVID-19" впроваджуєть-
ся Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет 
виборців України" через 
Громадський центр пра-
восуддя, за фінансової 
підтримки Міністерства за-
кордонних справ Королів-
ства Нідерландів.

<< початок
на стор. 10
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Стань підписником 
нашого видання. 

Обери один з чотирьох 
варіантів підписки та стань 
учасником нашої команди.
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СФОТОГРАФУЙСЯ З ГАЗЕТОЮ

Зроби фото з нашою 
газетою, покажи себе  
і своє місто або село. 

Надсилай фото на пошту 
odizbirkom@gmail.com 
або у фейсбук 
facebook.com/odessaizbirkom

 
 

ДОЛУЧИСЬ ДО СОЦМЕРЕЖ

Підпишись та розкажи про 
це друзям, поділись постом 
про те, як підтримати 
незалежну журналістику. 

Ми у Facebook: 
facebook.com/odessaizbirkom

Ми у Telegram: 
t.me/odizbirkom

Ми в Instagram: 
instagram.com/izbirkom

Ми у Twitter: 
twitter.com/izbirkom_od

Ми в YouTube: 
ІзбірКом Одеса

НАДІШЛИ ЕКСПОНАТ
ДО МУЗЕЮ ВИБОРІВ

65023, м. Одеса, а/с 209, 
ООО ВГО "КВУ"

facebook.com/museumelection 

museum.izbirkom.org.ua

ІЗБІРКОМ-КОМ'ЮНІТІ

ЯКІ ДОКУМЕНТИ НЕОБХІДНІ ДЛЯ ПЕРЕМІЩЕННЯ ДІТЕЙ 
ЧЕРЕЗ КОРДОНИ ПІД ЧАС ВОЄННОГО СТАНУ

З ними можна озна-
йомитись в оновлених 
Правилах перетинання 
державного кордону гро-
мадянами України, за-
тверджених постановою 
КМУ від 27 січня 1995 року 
№57.                       

Звертаємо увагу на ос-
новні загальні особливості 
перетину державного кор-
дону України під час воєн-
ного (або надзвичайного) 
стану.

КОЛИ ДІЮТЬ? Особли-
ві правила діють протягом 
всього періоду, на який 
встановлено воєнний стан.

ЯКІ ДОКУМЕНТИ ПОТРІБ-
НІ? Громадяни можуть пе-

ретинати державний кор-
дон України не тільки за 
паспортом для виїзду за 
кордон, але і за внутрішнім 
паспортом.

ЯКІ ОСОБЛИВОСТІ 
ПЕРЕТИНУ ДІТЬМИ КОРДОНУ 
ПІД ЧАС ВОЄННОГО СТАНУ

1)  Якщо дитина до-
сягла 16 років, то вона пе-
ретинає кордон за прави-
лами дорослої людини. Їй 
не потрібні ані дозволи, ані 
супроводи. Вона може виї-
хати з України самостійно. 
Це правило діє як під час 
воєнного стану, так і в зви-
чайний період.

2)  Під час воєнного 
стану дитина до 16 років 
може перетнути держав-

ний кордон на виїзд з Укра-
їни без паспорту для виїзду 
за кордон, але при наяв-
ності свідоцтва про народ-
ження.

3)  Під час воєнного 
стану не діє правило, за 
яким, якщо дитина виїж-
джає у супроводі одного 
з батьків, то інший має на-
дати нотаріальну згоду на 
це. Один з батьків може 
самостійно без згоди ін-
шого вивезти дитину.

4)  Крім того, дитину 
без такого нотаріального 
дозволу крім одного з бать-
ків можуть вивезти: баба, 
дід, повнолітні брат або 
сестра, мачуха, вітчим.  
У цьому випадку необхідно 

мати з собою документи, 
які підтверджують родинні 
зв’язки.

5)  Інші особи також 
можуть вивезти неповноліт-
нього за наявності письмо-
вої заяви одного з батьків, 
завіреної органом опіки  
та піклування.

ЩО ВАЖЛИВО ПАМ’ЯТАТИ

Спрощення порядку ви-
возу дитини крім користі 
може, на жаль, призве-
сти і до порушень прав 
дитини або когось з бать-
ків. Оскільки таким спро-
щеним порядком можуть 
скористатися недобросо-
вісні особи не стільки в ін-
тересах дитини, скільки в 
своїх – вивезти дитину про-

ти волі матері або батька. 
Тому наша рекомендація 
- будьте уважні у цей пе-
ріод. Якщо у вас існує спір  
з приводу місця проживан-
ня дитини, не залишайте її 
без вашого нагляду. Або 
навіть письмово попередь-
те прикордонну службу 
про можливе вивезення 
дитини проти вашої волі, 
якщо існують такі ризики.

Консультація підго-
товлена громадською 
приймальнею УГСПЛ  
у м. Одесі. Захист прав 
постраждалих від конфлік-
ту здійснюється в рамках 
програми USAID Ukraine - 
USAID Україна "Права лю-
дини в дії", яка виконується 
УГСПЛ.

Під час воєнного стану діють особливі правила перетину державного кордону, які за своєю суттю покликані спростити виїзд за кордон 
людям, які тікають від війни.

Газета підготовлена в рамках Громадської кампанії "Атестація депутатів 
місцевих рад", що реалізується Одеською обласною організацією  
ВГО "Комітет виборців України" у 16 областях України за підтримки 
Національного фонду демократії (NED, США) та Міжнародного фонду 
"Відродження". Викладена інформація в матеріалі може не співпадати  
із позицією Національного фонду демократії (NED, США) та Міжнародного фонду 
"Відродження".


